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دســت  آن  از  ســهیلی زاده  حســین 
کارگردان هایی است که مدتی است از تلویزیون 
به شبکه نمایش خانگی کوچ کرده و این روزها 
هم سریال جدیدش با عنوان »عقرب عاشق« در 
آستانه انتشار است. سهیلی زاده علت رفتنش را 
فاصله گرفتن تلویزیون از روزهای طلایی عنوان 
کرده اســت و از طرفی منتقدان این کارگردان 
هم بر این باورند که این ســهیلی زاده است که 
پس از رفتن به شــبکه نمایــش خانگی دیگر 
نتوانسته موفقیت سریال های تلویزیونی اش را 
تکرار کند. حالا ســریال جدید این کارگردان 
می تواند پاســخ به این پرســش را تا حدودی 

شفاف کند.
به گزارش ایسنا، »عقرب عاشق« جدیدترین 
سریال حسین ســهیلی زاده در شبکه نمایش 
خانگی است و کارگردان این بار هم سریالش را 
به فضای فانتزی و عاشقانه برده و از محمدرضا 
فروتــن، آرمــان درویش، آنتــه فقیه نصیری، 
حســین پاکدل، ســیاوش خیرابی، شقایش 
فراهانی، متین ستوده، ساقی حاجی پور، سمیرا 
حسینی، مهران رنجبر، شــیدا یوسفی و رضا 
بهبودی برای ساخت اســتفاده کرده که البته 
انتخــاب برخی از بازیگران از جمله ســیاوش 
خیرابی به دلیل تجربه موفق سریال هایشان در 

تلویزیون برمی گردد.

ســهیلی زاده زمانی مرد فعال ســریال های 
تلویزیونی بــود. از آن دســته کارگردان ها از 
جنس ســیروس مقدم که گاه ســالی بیش از 
یک ســریال را از او در تلویزیون شاهد بودیم. 
»دلنوازان« و »فاصله ها« از ســریال های موفق 
سهیلی زاده در تلویزیون محسوب می شوند که 
در ســال های ۸۸ و ۸۹ مخاطبان زیادی را با 
خود همراه کردند و بعد از آن نیز سریال هایی 
چون »ســه پنج دو«، »دختران حوا«، »آوای 
باران«، »پریا« و »مرز خوشبختی« تا حدودی 
ادامه دهنده همیــن راه بودند و در نهایت بعد 
از آخرین ســریالش که »هست و نیست« نام 
داشت و به اندازه کارهای قبلی اش پرمخاطب 
نبود، از تلویزیون خداحافظی کرد و به شــبکه 
نمایش خانگی رفت و ساخت سریال جدیدش 

را در فضایی متفاوت تجربه کرد.
ایــن کارگــردان بلافاصله بعــد از آخرین 
ســریالش در تلویزیون، »مانکن« را در شبکه 
نمایش خانگی ساخت. مجموعه ای که به رغم 
جــدا شــدن از محدودیت های مرســوم در 
تلویزیون، به باور اغلب منتقدان، جهشــی در 
کارنامه کاری  این کارگردان محسوب نمی شد و 
البته حذفیاتی که گفته می شد در روند داستان 
شکل گرفت هم در این فرآیند چندان بی تاثیر 

نبود.

سهیلی زاده در آن زمان درباره علت فعالیتش 
در شــبکه نمایش خانگــی و فاصله گرفتن از 
تلویزیون مطرح کرده بود که دیگر تلویزیون از 

دوران طلایی خود فاصله گرفته است.
کارگردان »دلنــوازان« در این زمینه گفته 
بود: واقعیت این است که تلویزیون در دهه ۸۰ 
یک دوران طلایــی را تجربه کرد. اینکه ما در 
کارگردانی توانستیم رشد کنیم خیلی مدیون 
تلویزیون و اعتمادی هســتیم که در دهه ۸۰ 
مدیران به ما کردند. آن موقع هم نیاز مصلحتی 
در تلویزیون برای طرح مضامین مختلف بود اما 
چهارچوب ها با امروز متفاوت بود. ضمن اینکه 
مسائل مالی و مشکلات ناشی از آن باعث شده 
اســت امروز تلویزیون از دوران خوبش فاصله 
بگیرد. سهیلی زاده که حدودا از سال ۹۷ شبکه 
نمایش خانگی را برای ساخت سریال انتخاب 
کرده است، درباره ی اینکه آیا دیگر به تلویزیون 
برنمی گردد، چنین پاسخی را انتخاب کرده بود، 

هیچ کس از آینده خبر ندارد.
به تعبیری »وقتی کار کسی کارگردانی است 
فرقــی نمی کند در کجــا کار کند و هر جا که 
بتواند اثر بهتری ارائه کند و فضا مناسب باشد، 

کار می کند.«
به هر طریق، روند محتوایی که سهیلی زاده 
در ساخت سریال های اخیرش در شبکه نمایش 

خانگی بعد از ســریال تلویزیونی »آوای باران« 
تجربه کرده، تا حدودی مشابه بوده است.

»ملکه گدایان« هفت ـ هشت سال پس از 
»آوای باران« ساخته شد. در حقیقت مشغول 
ساخت سریال »مانکن« بود که ایده ای درباره 
کودکان کار و اعتیاد به ذهنش رسید؛ هرچند 
آنچه در قالب سریال »ملکه گدایان« دیده شد، 

خیلی متفاوت از قصه او بود.
امــا رونــدی کــه کارهای اخیر حســین 
ســهیلی زاده در شــبکه نمایش خانگی از سر 

گذرانــده، موفقیت »عقرب عاشــق« را برای 
مخاطبان و منتقدانش با اما و اگرهایی روبه رو 
خواهــد کــرد. همچنین محمدرضــا فروتن 
در شــرایطی که تجربه همکاری در ســریال 
»مانکن« را با حسین سهیلی زاده داشته، یک 
انتخاب پرریسک دیگر را پشت سر می گذارد و 
پیشنهاد بازی در سریال جدیدی به نام »عقرب 
عاشــق« را پذیرفته که ژانــر آن درام تخیلی 
است. او برای دومین بار با حسین سهیلی زاده 

همکاری می کند.  

»عقرب عاشق«؛ محکی جدید برای کارگردان فعال دهه ۸۰ تلویزیون

موزه ســینمای ایران در ادامه انتشار سلسله برنامه های 
تاریخ شفاهی خود به مناسبت زادروز »رضا کیانیان«؛ بازیگر 
سینما، تئاتر و تلویزیون بخش هایی از گفتگوی این بازیگر را 

منتشر کرده است که در زیر می خوانید.
به گــزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی موزه ســینما، 
رضا کیانیان درباره فیلم »باغ فردوس ۵ بعدازظهر« ساخته 

سیامک شایقی، گفت: این فیلم قصه عاشقانه ای داشت و با 
اینکه تاثیرگذار بود مخاطب را نیز با خود همراه می کرد.

وی ادامه داد: بعد از اکران فیلم از برخوردهایی که خانم ها 
با من داشتند متوجه شدم آن را دوست داشتند ضمن اینکه 
در گیشــه نیز فروش خوبی داشت و مورد توجه قرار گرفت. 
یادم می آید به آقای شــایقی گفتم دیالوگ های شخصیتی 

که قرار اســت من بازی کنم که نقش یک آقای دکتر بود را 
کم کند. او دلیلش را پرسید و من گفتم این کار یک تجربه 
برای من است تا بتوانم فیلمی را در سکوت بازی کنم و در 
عین حال برای خود آقای شــایقی هم که به دنیال سکوت 

می گشت خوب بود.
کیانیان با بیــان اینکه در »باغ فــردوس ۵ بعدازظهر« 

مثلث عشقی وجود داشت که بسیار مورد توجه جوان ها قرار 
گرفت، بیان داشت: خوشبختانه آقای شایقی پیشنهاد من را 
پذیرفت و دیالوگ هایم را کم کرد تا جایی که گاهی به یک 
نگاه و اشــاره بسنده می کردم. این فیلم همچنین با هیجان 
نیز همراه بود زیرا در جایی دختر می خواســت خودکشــی 
کند و دکتر چندین طبقه را می دوید تا به او برســد و خود 
را از ســاختمان به پایین پــرت نکند و این یک هیجان بود 
که مخاطب آن را دوســت داشت همچنین فرار از عشق و 
مثلث عشقی همه از جمله مواردی بود که تماشاگر را جذب 
می کرد. وی خاطرنشان کرد: از سیامک شایقی خاطره بدی 
ندارم روی کارش بســیار متعصب بود و سر صحنه عصبانی 

می شد اما عصبانیتش برای بهتر شدن کار بود.
کیانیان در ادامه بیان داشــت: همیشــه دوست داشتم 
کمدی کار کنم اما کمدی هایی را دوســت دارم که بیشتر 
موقعیت هایی که در فیلمنامه بوجود می آید موجب کمیک 
شــدن آن می شود که یک تجربه با آقای فرمان آرا در فیلم 
»دلم می خواد« داشتم که در واقع همان نوع کمدی بود که 

من دوست داشتم. 
وی بــا بیان اینکه علاقمند به کارکردن با کارگردان های 
جوان است، بیان داشت: کار با کارگردان های جوان را دوست 
دارم به دلیل اینکه من معتقدم ســینما برای آن ها است اما 
بهرحال یک مواردی هم مُد می شود. به عنوان مثال، تعدادی 
بازیگر جدید می آیند و افرادی هــم به عنوان نابازیگر وارد 
ســینما می شــوند اما چهره خوبی دارند تا آنجا که مردم و 

دوربین هم آن ها را دوست دارد.
کیانیان خاطرنشان کرد: همچنین در سن و سال من هم 
افرادی وارد سینما می شوند که قبلا بازی نکردند اما چهره 
و بازی خوبی دارند و تماشــاگر هم آن ها را دوست دارد که 
به نظر من اتفاق خوبی اســت و من نه تنها نســبت به این 
موضوع جبهه گیری ندارم بلکه آغوشــم هم برای کارکردن 

با جوان ها باز است.

رضا کیانیان در زادروز خود با موزه سینما:

آغوشم برای همکاری با جوانان همیشه باز است
هشدار درباره روخوانی بچه ها!

احمد اکبرپور با بیان این که کتاب خوانی برای کودکان و نوجوانان باید اجباری 
شود به پدر و مادرها هشدار داد روخوانی بچه ها از سطح مقطع تحصیلی خود 
عقب تر اســت و تنها چیزی که می توانــد به تقویت روخوانی آن ها کمک کند 

کتاب خوانی است.
این نویســنده ادبیات کودک و نوجوان در گفت وگو با ایســنا درباره مســئله 
کتاب خوانی کــودکان و نوجوانان و راهکارهایی که بــرای کتاب خوان کردن 
بچه ها وجود دارد، اظهار کرد: اگر همیشه ما می گفتیم کودکان و نوجوانان باید 
کتاب خوانی داشته باشند، حالا باید بگوییم بعد از دو سال کرونا، کتاب خوانی 
را بایــد اجباری کنند؛ زیرا افت وحشــتناکی در روخوانی بچه ها از کتاب پیدا 

شده است.
او افــزود: کلاس های آنلاین و جدی نگرفتن هــر چیزی که بود، تأثیر مخربی 
بر بچه ها داشــت به گونه ای که باعث شده بچه کلاس پنجمی نتواند روخوانی 
خوبی داشته باشد. خانواده ها در جریان باشند که بچه هایشان در روخوانی ها از 
سطح مقطع تحصیلی شان عقب ترند و تنها چیزی که به آن ها می تواند کمک 

کند تا کمی روال روخوانی ها تقویت شود، کتاب خوانی است.
اکبرپور خاطرنشان کرد: قبلًا می گفتیم خواندن ادبیات باعث تخیل برانگیزی و 
خلاقیت و تقویت ذهن بچه ها می شود؛ اما الان می خواهم به خانواده ها هشدار 
بدهم کتاب خوانی از واجب ترین کارهاســت و بــرای بچه هایتان کاری بکنید. 
کرونا و کلاس های آنلاین تأثیرات مخربی گذاشــته و کتاب خوانی می تواند به 

آن ها کمک کند.
 نویســنده »پدرام السلطنه و ســلفی با قبله عالم«، »کرم شلوارپوش« و »یک 
تپلی برای ناهــار غول ها« درباره این که بچه ها کتاب خوانی را از کجا شــروع 
کننــد، گفت: چند ملاک داریم کــه خانواده ها می توانند آن هــا را در دنیای 
اینترنت جســت وجو کنند؛ نهادها و مراکزی که فهرستی از کتاب های خوب 
را ارائه می دهند، نهادهایی چون شــورای کتاب کودک و کانون پرورش فکری 
و انجمن نویســندگان کودک و نوجوان. همچنین کتاب نویسنده های مطرح؛ 
ما ۱۰ تا ۲۰ نویســنده مشــخص داریم که کارهایشان دیده شده است. پدر و 
مادرها می توانند در اینترنت ردی از آن ها بزنند، همان طور که برای پیداکردن 
یک پیتزای مناســب ســاعت ها در اینترنت می چرند برای پیداکردن کتاب ها 
پنج دقیقــه ای وقــت بگذارند تا مراکــز معتبری که کتاب چــاپ می کنند یا 
نویسندگانی که رزومه  مشخصی دارند و کتاب هایی که جوایز معتبری برده اند، 

پیدا کنند؛ فکر نمی کنم این کار امر پیچیده ای باشد.
او در ادامه با یادآوری این موضوع که در ادبیات بزرگســال دچار این مشــکل 
نیســتیم که کتاب خوانی را از کجا شروع کنند، بیان کرد: اگر در زمینه کتاب 
بزرگسال بپرســند بلافاصله می گویند داستایوفســکی خوانده ای؟ یا چخوف 
خوانده ای؟ تولستوی و همینگوی چطور؟ یا در چهره های مطرح ادبیات ایران 
می پرســند بزرگ علوی، صادق هدایت، شهریار مندنی پور، ابوتراب خسروی و 
هوشنگ گلشیری را خوانده ای؟ نمی دانم چرا وارد ادبیات کودک که می شویم، 

آن قدر گنگ و لنگ هستیم؟ این موضوع جالب است.
 اکبرپور با تأکید بر این که در شــروع کتاب خوانی گنگ هستیم، چرایی اش را 
این گونه بیان کرد: هنوز جامعه کودک را جدی نگرفته که بخواهد نویســنده 
کــودک را جدی بگیرد. جامعه ما مســئله کودک را نمی شناســند. در حوزه 
ادبیات بزرگسال خیلی راحت می گویند کتاب های این ۱۰ نویسنده را بخوان؛ 
اما آماری نداریم که ۱۰ نویســنده ادبیات کودک چه کسانی هستند و قاعدتاً 
برای شروع کتاب خوانی نوشــته این نویسنده ها را بخوانند. ۱۰ نویسنده برتر 
ادبیات کودک چه کســانی هستند که با این ها شروع کنیم، کسانی که قاعدتاً 

مورد تأیید قرار گرفته اند.
نویسنده »سه ســوت جادویی« در پایان درباره این که چه راهکارهایی برای 
نزدیک کردن کودکان و نوجوانان به کتاب وجود دارد، توضیح داد: این سؤال 
زمانی مطرح می شــود که آن ها کتاب گریز باشــند و چه کنیم و چه نکنیم 

مطرح می شود. 
اما تجربه نشــان داده این نسل کتاب گریز نیســت و شاید در موقعیت هایی 
سراغ ژانرهای خاصی رفته، گاه ژانر وحشت و گاه طنز. فرهنگ کتاب خوانی 
به نحوی وارد زندگی شان شود؛ مثلًا در مراکز تفریحی که می روند نیم ساعتی 
را هــم به کتاب خوانی بگذرانند. در خانواده ها نیز پدر و مادر کتاب بخوانند و 

کتاب در دسترس بچه ها قرار گیرد.

دوره های آموزشی با حضور علی نصیریان 
افشین هاشمی و... در سنگلج

کارگاه های آموزشــی نمایش ایرانی با حضور استادانی چون علی نصیریان، 
افشین هاشمی، هدایت هاشمی و ... زیر نظر داود فتحعلی بیگی در تماشاخانه 

سنگلج برپا می شود.
به گزارش ایسنا، ثبت و نگهداری تجربه های استادان بزرگ نمایش ایرانی از 
دغدغه های مهم فعالان نمایشی ایران بوده و هنرمندان بنام کشورمان بارها 

در این زمینه اظهار نگرانی کرده اند.
از آنجاکه سنت نمایشی ایران به صورت سینه به سینه به نسل های گوناگون 
منتقل شــده، همواره این خطر جدی وجود داشــته و دارد که با درگذشت 
هنرمندان شناخته شده این عرصه، تجربیات آنان نیز از بین برود بدون اینکه 

فرصتی برای حفظ و ثبت آن ها وجود داشته باشد.
با همین نگاه، تماشاخانه سنگلج در نظر دارد برای اشاعه زمینه های مناسب 
آموزش نمایش ایرانــی به مفهوم خاص و با هدف حفظ و ثبت میراث کهن 
نمایشــی ایران زمین برنامه ای را تدارک دیده و در همین راســتا کارگاه های 

آموزشی خاصی را برپا کند.
بــرای برگزاری ایــن کارگاه هــا هنرمندانی چــون علی نصیریــان، داوود 
فتحعلی بیگی، افشــین هاشــمی، هدایت هاشمی، حســین جمالی، مرشد 
چایانی، سیدمحســن هاشمی، شهناز روســتایی، ابراهیم گله دارزاده، علی 
فتحعلی، بهزاد آقاجمالــی، الهام ذوالفقاریان، غزل اســکندرنژاد و... دعوت 
شــده اند و مدیر آموزش این دوره ها نیز داود فتحعلی بیگی است. بنا بر اعلام 
روابط عمومی این تماشاخانه، این کارگاه ها از تیر ماه امسال آغاز می شوند و 
بهره  بردن از تجربه های پیشکســوتان و کهنه سواران نمایش ایرانی در جهت 
بازشــناخت تئاتر ملی و تربیت نیروی جوان، از دیگــر اهداف برگزاری این 

کارگاه هاست

خواننده پیشکسوت موسیقی درگذشت
نصرالله ناصح پور، خواننده پیشکسوت موسیقی که به دلیل عارضه مغزی در 
بیمارســتان بستری شده بود شامگاه یکشنبه ـ ۲۸ خرداد ماه ـ در سن ۸۳ 

سالگی درگذشت.
به گزارش خانه موسیقی ایران، مراسم تشییع پیکر این خواننده پیشکسوت 
روز چهارشــنبه، ۳۱ خرداد ماه، ســاعت ۹:۳۰ دقیقه صبــح از مقابل خانه 
هنرمندان ایران برگزار می شــود و پیکر وی در قطعه هنرمندان بهشت زهرا 

به خاک سپرده خواهد شد.
نصرالله ناصح پور در ســال ۱۳۱۹ در اردبیل، به دنیــا آمد و از همان دوران 
کودکی، در خانواده ای موسیقی شــناس پرورش یافت. نصرالله ناصح پور، با 
عزیمت به تهران، بیشــتر اوقات خود را مصروف فراگیری موســیقی سنتی 
ایــران کرد و پس از آشــنایی با اســتاد محمود کریمی، به هنرســتان آزاد 

موسیقی ملی راه یافت و مشغول تحصیل شد.

مادر همه دروغ ها برنده جشنواره سیدنی شد
»مادر همه دروغ ها«، فیلمی مســتند-درام که به بررسی اسرار شورش های 
نان در مراکش در ســال ۱۹۸۱ می پردازد، به عنوان بهترین فیلم جشنواره 

فیلم سیدنی انتخاب شد.
به گزارش ایســنا به نقل از ورایتی، هیات داوران جشــنواره فیلم سیدنی به 
ریاست »انوراگ کاشــیاپ« فیلم »مادر همه دروغ ها« به کارگردانی »اسما 
المودیر« را »جسور، مترقی و شجاعانه« خواند و جایزه نقدی ۴۱ هزار دلاری 
را بــه همراه تندیس بهترین فیلم این رویداد ســینمایی به عوامل این فیلم 

اعطا کرد.
این فیلم که از مجســمه های عروسک مانند استفاده می کند، اخیرا در بخش 
نوعی نگاه جشــنواره کن به نمایش درآمد و جایــزه بهترین کارگردانی این 

بخش را به خود اختصاص داد.
هفتادمین جشنواره بین المللی فیلم ســیدنی در استرالیا امسال چهار فیلم 
بلند از سینماگران شناخته شده ایرانی را نیز در برنامه نمایش خود قرار داده 
بود که  شــامل فیلم های »جنگ جهانی سوم« به کارگردانی هومن سیدی، 
»تفریق« از مانی حقیقی، »شب داخلی دیوار« به کارگردانی وحید جلیلوند 

و »خرس نیست« از جعفر پناهی بود.

نگاه

اخبارکوتاه

طالبان درحالی فروش بلیت بازدید از مکان  
تاریخــی را آغاز کرده که پیش تر آثار تاریخی 

آن را تخریب کرده است. 
به گزارش ایسنا به نقل از انشنت اوریجینز،   

طالبان  برای رونق دادن به اقتصاد افغانستان 
اکنون، برای بازدید از آثار باستانی که در سال 

۲۰۰۱ تخریب کرده  بود، بلیت می فروشد.
براســاس گزارشی که اخیرا در »واشنگتن 
پست«   منتشر شده است،   برنامه گردشگری 
افغانستان شامل بازدید از یک جفت مجسمه 
عظیم و ســنگی بودایی می شود که در سال 

۲۰۰۱ تخریب شده اند.
»تندیس های بودا در بامیان« که در ناحیه 
»هزاره جات« واقع شده است،  زمانی خانه هنر 

و میراث بودایی بود. 

این آثــار تاریخی در ســال ۶۰۰ میلادی 
ســاخته شــدند و یکی از آن ها ۵۳.۳۴ متر و 
دیگری ۳۶.۵۶ متر ارتفاع داشــت، اما مارس 
۲۰۰۱ بود که »ان بی ســی«   از تخریب هر دو 
این مجســمه ها توســط طالبان و پاک شدن 
۱۴۰۰ سال از فرهنگ و تاریخ افغانستان خبر 

داد.
براســاس گزارش »اســلیت«، طالبان در 
مدت دو روز با شلیک به این مجسمه ها، آنها 
را تخریب کرد، اما در حال حاضر این فرصت 
برای مردم فراهم شــده که بلیت هایی را برای 

بازدید از تندیس های بودا در بامیان به قیمت 
۵۷ سنت برای افغانستانی ها و ۳.۴۵ دلار برای 

خارجی ها درنظر گرفته است.
روزنامــه گاردین ســال گذشــته نیز در 
گزارشــی اعلام کــرد که طالبــان در فاصله 
چند متری صخره ای که مجســمه های بودای 
بامیان را در خود جای داده است، کار ساخت 
و ساز یک مجتمع گردشــگری را آغاز کرده 
که باستان شناســان و کارشناســان هشــدار 
داده اند می تواند آسیب دائمی به این محوطه 
ثبت شده در فهرست میراث جهانی وارد کند.

طالبان برای گنجینه تخریب شده بلیت می فروشد

مدیرکل میــراث  فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی اســتان البرز از ارائه طرح تبدیل 
کاخ مرواریــد به محلی برای حــراج آثار فاخر 
صنایع دســتی خبر داد و گفت: اســتان البرز 
باتوجه به یافته های باستان شناســی می تواند 

موزه ملی درخور خود داشته باشد.
به گــزارش ایلنا، رحیم خاکــی )مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
اســتان البرز( با اشــاره به آنکه صنایع دستی 
نقطه قوت اســتان اســت، گفت: البرز یکی از 
استان هایی اســت که به دلیل تنوع قومی که 
در آن شاهد هستیم مملو از رشته های صنایع 
دستی که به صورت یکجا در این استان فعال 
هستند. این استان به دلیل مهاجرت هایی که 
صورت گرفته کــه عمدتا از نخبگان قومیت ها 
و استان های مختلف هستند و در استان البرز 
حضور دارند، تبدیل به نقطه قوت صنایع دستی 
اســتان شده است و ۸۵ رشــته از ۲۹۹ رشته 

صنایع دستی کشور در آن فعال هستند. 
او ادامه داد: در ســال گذشــته بر اســاس 
گزارش رسمی کمرگ کشور، صادرات صنایع 
دستی استان البرز در سال گذشته ۲۲۴۰۰۰۰ 
دلار بود که حــدود ۲۰۰ هزار دلار به صورت 
چمدانی و مابقی صادرات رسمی بود. البته که 
باتوجــه به تولیدات این اســتان چنین رقم از 
صادرات کم است چراکه در بسیاری از مواقع به 
دلیل مشکلاتی که در حوزه صادرات برای گذر 
از روند موجود و حتا راضی کردن اتاق بازرگانی 
داریم، بسیاری از تولیدات صنایع دستی استان 
البرز از اســتان تهران یا حتا از سایر استان ها 
ماننــد اصفهان صادر می شــود. طی دو هفته 
آینده با کمک اتاق بازرگانی و اداره کل اقتصاد 
دارایی، برای تولیدکنندگان صنایع دستی دوره 
صادرات محصولات برگزار می کنیم تا در قالب 

کارگاه یک روزه با حضور اســاتید امر بتوانیم 
بخشی از مشکلات را حل کنیم. 

خاکی در پاسخ به این سوال که آیا برنامه ای 
برای تبدیل شــدن یکی از انواع صنایع دستی 
استان البرزی به برندی در حوزه صنایع دستی 
این استان در نظر گرفته شده، گفت: در اوشان 
تپه و تپه ازبکی قدیمی ترین سفال ها با قدمتی 
بیش از ۷ هزار ســال بدست آمده که سفال را 
در اســتان البرز به قدیمی ترین صنعت تبدیل 
می کند. ســعی ما بر آن اســت تا بــا تبدیل 
روســتای گلســتانک به عنوان پایلوت صنایع 
دستی و تولید سفال در استان البرز این حوزه 
را توســعه دهیم. حداقل ۱۰ رشــته از صنایع 
دســتی فعال در البرز قابلیت برندسازی ملی و 
جهانی دارند که از آن جمله می توان به تراش 
سنگ های قیمتی، زیورآلات، چلنگری، منبت 

و… اشاره داشت. 
و  گردشــگری  میراث فرهنگی،  مدیــرکل 
صنایع دستی اســتان البرز همچنین از تبدیل 
کاروانسرای شــاه عباســی و کاخ مروارید به 
پایلوت هایــی بــرای عرضه و فــروش صنایع 
دســتی خبر داد و گفت: پیشنهاد شده است 
تا کاروانســرای شــاه عباســی به زون صنایع 
دستی استان تبدیل شــود که بخش آموزش 
و فــروش در کنار هم قرار گیــرد و تبدیل به 
پاتوق صنایع دســتی و هنری استان شود. این 
کاروانســرا شرایط ویژه ای دارد و علاوه بر چند 
نهاد دولتی، بخش خصوصی نیز آمادگی خود 
برای ســرمایه گذاری در این بخــش را اعلام 
کرده اند. وقتی فعالان صنایع دســتی در یکجا 
باشــند، می توانیم در حوزه تبلیغات و معرفی 

رسانه ای نیز کمک بیشتری داشته باشیم. 
خاکی ادامــه داد: کاخ مروارید نیز با توجه 
به قابلیت هایــی کــه دارد و کاربری هایی که 

پیشــنهاد اصلی ماست، بر آن هســتیم تا با 
همکاری شهرداری، طی ماه های آینده تبدیل 
بــه محل برگزاری مزایده و فروش و حراج آثار 
فاخر صنایع دستی شــود. با توجه به اختلاف 
نظراتی که وجود داشــت جلســاتی با سپاه و 
شهرداری داشتیم. اکنون شهرداری علاقه مند 
به سرمایه گذاری و توسعه این مجموعه است. 
به محض آنکه طرح شــهرداری به ما برسد در 
شــورای فنی مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 
شهرداری درخواست هایی دارد که احتمالا قابل 
تامین باشــد. این مجموعه ۱۱۰ هکتار عرصه 
میراثی دارد که حساسیت هایی ایجاد می کند 
و اگر بر اســاس قوانین میراث امکان بارگذاری 
درخواست های سرمایه گذار وجود داشته باشد، 
این کار انجام خواهد شــد. مرمت نیز در قالب 

همین طرح آغاز خواهد شد. 
خاکی همچنین از ورود سرمایه گذار بخش 
خصوصی بــه مرمت شهرســتانک خبر داد و 
گفت: بیــش از ۵۰ درصد این مجموعه مرمت 
شده و پل خاتون نیز ترک تشریفات شد و تمام 
بودجه مرمت آن تامین شد. قرارداد معمار نیز 
بسته شده است و از هفته جاری تجهیز کارگاه 

و کار آغاز خواهد شد. 
و  گردشــگری  میراث فرهنگی،  مدیــرکل 
صنایع دســتی اســتان البرز درخصوص حوزه 
نیز گفت: کاوش های  اســتان  باستان شناسی 
باستان شناســی به زودی آغاز خواهند شــد. 
اکنون در اشــتهارد، مجموعه باســتانی شهر 
زیرزمینی ۲۵۰۰ســاله ثبت ملی شد که ۱۵۰ 
هکتــار عرصه و ۴۰۰ هکتار حریــم دارد. تپه 
ازبکی نیز یکــی از علاقه مندی های جدی من 
است که قطعا کاوش در آن را پیگیری خواهم 
کرد و راه اندازی ســایت موزه ازبکی به عنوان 
سایت موزه ای به روز که همراه با تکنولوژی روز 

دنیا باشد را در نظر داریم. امیدواریم با این کار 
بتوانیم هویت استان البرز را به نمایش بگذاریم. 
او خاطرنشان کرد: البته هر اندازه کاوش و 
کار باستان شناســی در استان داشته باشیم و 
یافته های باستانی بدست آید اما در نهایت آن را 
به سایر موزه ها و موزه ملی امانت دهیم، فایده ای 
نخواهد داشــت از این رو نامه نگاری هایی برای 
پیشــنهاد دو مکان برای تبدیل شدن به موزه 
ملی البرز را ارائه داده ایم تا با آنچه در یافته های 
باستان شناســی داریم بتوانیم موزه ای در خور 
استان البرز راه اندازی کنیم. ما با آنچه در موزه 
ملی به امانت گذاشــته ایم می توانیم ۱۰ موزه 
راه اندازی کنیم. او درخصوص رفع مشــکلات 
ســاختاری برای توســعه میراث و گردشگری 
و صنایع دســتی در اســتان البرز گفت: نظام 
اداری اســتان در این حوزه بسیار مثبت است 
و استاندار حامی اصلی توسعه این حوزه هاست. 
گردشــگری  و  میراث فرهنگــی  کارگــروه 
سال هاســت که تعطیل شده بود اما طی هفته 
گذشته حکم ها را زدیم و نخستین جلسه طی 
هفته جاری برگزار خواهد شد. توقع ما آن است 
که بخصوص در خصوص موضوع آب در حوزه 

آبریز سد کرج و سد طالقان، حوزه گاز در محوز 
چالوس که گاز ندارد و تمام رســتوران های ما 
از کپســول اســتفاده می کنند، ورود کنند تا 
بتوانیــم به واحدهای پذیرایی خدمت رســانی 
کنیم. در حوزه منابع طبیعی جهاد کشاورزی 
نیز انتظارمان آن اســت که سرمایه گذاران را با 
ســرعت بالاتری حمایت کنند چراکه موضوع 
گردشگری و توسعه آن ویژه است. بروکراسی 
اداری در ایــن حوزه آزار دهنده اســت و نیاز 
است تا در اجرای قوانین نواقص مرتفع شود. در 
طالقان زیر یک درصد بارگذاری اقامتی داریم. 
اگر اجازه دهیم می توانیم برای ۲۰ سال آینده 
طالقان، یک دهم درصد ظرفیت گردشــگری 
را بارگــذاری کنیم و منطقه طالقان را به یکی 
از مناطق نمونه گردشــگری در کشور تبدیل 
کنیم. درحال حاضر منابع طبیعی اجازه ساخت 
و ســاز در این منطقه را نمی دهد. البته قانونی 
در شــورای امنیت ملی وجود دارد که محوطه 
آبریز را پهنه بنــدی کرده اند و به دلیل امنیت 
آب شرب تهران، این مناطق پهنه بندی شده و 
این قانون به ما اجازه نمی دهد که در بسیاری از 
مناطق ساخت و ساز گردشگری داشته باشیم.

کاخ مروارید، محل حراج صنایع دستی فاخر شود


